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Miren, y como estoy aquí lo voy a decir bien claro. Los datos 
del 2018 según su ministerio de igualdad es 47 mujeres 
muertas a manos de hombres en 2018 en toda España en 
un año . Pero ese mismo año murieron 28 hombres a manos 
de mujeres, 28. No se sabe nada. Lo sabemos por la prensa, 
ustedes lo ocultan. Y también murieron 67 niños a manos 
de mujeres . Dos tercios de las muertes de niños a manos de 
mujeres son de sus madres .

Señora Oltra, sólo le voy a hacer una pregunta. Se lo voy a 
poner muy fácil. Y debe contestar tan sólo con un sí o un no. 
Céntrese, por favor, a ver si conseguimos que por una vez 
nos conteste. Cuando no se tienen argumentos o te vas por 
las ramas como suele hacer usted, o insultas, o manipulas 
declaraciones de tu adversario político, como hace la minis-
tra de trabajo, o te callas, como hizo la representante de su 
partido en la última comisión de igualdad, que ante tanto 
sentido común por parte de Vox no pudo replicar. Ni mu. La 
dejamos sin palabras .

Mire, es muy importante su respuesta para saber si usted  
Ríase, ríase . Es muy importante su respuesta para saber si 
usted es consellera de igualdad o de desigualdad . Ríase, ríase . 
La pregunta es, ¿para usted los hombres, tan discriminados hoy 
en día para usted los hombres, tan discriminados hoy en día por 
sus leyes, merecen, señora Oltra, igualdad respecto a las muje-
res? Si me dice que sí, derogue la Ley de violencia de género. Si 
me dice que no, está diciendo la verdad, se está retratando.

Le repito la pregunta, sólo un sí o un no, por favor, señora 
Oltra, ¿para usted los hombres, tan discriminados hoy por 
sus leyes, merecen igualdad respecto a las mujeres?

Muchas gracias . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyoria .

Per a donar resposta a la pregunta formulada té la paraula 
l’honorable vicepresidenta .

Quan vullga, senyoria .

La senyora vicepresidenta del Consell i consellera d’Igualtat 
i Polítiques Inclusives:

Gràcies, presidenta .

Senyora diputada, jo crec que vostés tenen una confu-
sió sobre la naturalesa d’esta institució. Açò són les Corts 
Valencianes i la sessió de control és al govern valencià, en 
l’àmbit de les nostres competències. Jo, a partir d’ahí, si vol, 
ací fem disquisicions del que vosté vullga. Però jo sé que 
tenen una important confusió, igual que tenen una impor-
tant confusió del que és l’estat dret. Així que jo crec que a la 
millor qui ha de centrar-se són vostés. Perquè jo no derogue 
lleis, els governs no deroguen lleis, en tot cas hauria de ser el 
parlament. I de la llei en concret que vosté parla, la llei orgà-
nica, ho hauria de fer el Congrés dels Diputats, perquè és allí 
on es va aprovar, per cert per unanimitat .

Però mire, les dades que vosté no troba, però sembla que sí 
que les troba perquè aquí dona una sèrie d’estadístiques, estan 
publicades en el portal web del Consell General de Poder 
Judicial, eh, són ben fàcils de trobar. Vosté posa en el teclat: 
www.poderjudicial.es, i ahí, una vegada dins, en l’apartat sobre 
violència domèstica i de gènere troba: la competència per a la 
recollida i el tractament sistemàtic d’eixes dades correspon al 
Consell General del Poder Judicial i a l’Institut Nacional d’Esta-
dístic –cap d’ells òbviament sota la meua competència.

Cal tindre clar els conceptes de violència de gènere i violèn-
cia domèstica, ja que són ben diferenciats, amb orígens i 
béns jurídics protegits diferents. Tractar-los conjuntament 
pretén una confusió malintencionada que jo no li vaig a 
permetre com a consellera d’Igualtat. Vostés el que volen 
és desdibuixar la importància de la violència de gènere i les 
seues arrels en el masclisme i en el patriarcat . I una cosa és 
la violència de gènere i masclista i una altra és la violència 
comesa per hòmens o per dones. La definició de cadascuna 
d’elles es troba en les lleis, senyora diputada, en concret 
en la Llei orgànica 1/2004, que vosté vol derogar. Per això 
les estadístiques oficials inclouen els dos tipus de violèn-
cia, així de simple, d’acord amb la llei. Violència domèstica 
és la que s’exercix en l’àmbit familiar, també anomenada a 
vegades violència intrafamiliar, val? I la violència de gènere 
es fonamenta en la discriminació contra les dones pel fet de 
ser-ho . I la situació de desigualtat i les relacions de poder 
dels hòmens sobre les dones. I, segons el Conveni d’Estam-
bul, definix la violència de gènere com una manifestació de 
desequilibri històric entre la dona i l’home, que ha portat a 
la dominació i a la discriminació de la dona per l’home . La 
naturalesa estructural de la violència contra les dones està 
basada en el gènere i es tracta d’un dels mecanismes soci-
als clau pels quals es manté a les dones en una posició de 
subordinació respecte als hòmens. Conveni d’Estambul.

I a més, just la setmana passada, precisament feia vosté refe-
rència, van presentar una proposició de llei i es van quedar a 
soles. Açò no li fa pensar algo? Que se van quedar comple-
tament a soles, que se situen fora dels drets humans i, per 
tant, s’estan situant fora de la democràcia.

Bé, la resta sí que ho sabem. Seguim treballant en el Pacte valen-
cià contra la violència de gènere i masclista, on tots els partits 
democràtics d’estes Corts participen, aporten i estem units en la 
lluita contra la violència masclista; i qui se situa fora, se situa fora 
de la democràcia, com és el seu partit. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyoria . (Veus)

Senyories!

Continuem en la sessió de control.

Pregunta número 689, formulada per la diputada Beatriu 
Gascó, del Grup Parlamentari Unides Podem, al conseller 
de Política Territorial, Obres Públiques i Mobilitat, sobre la 
necessitat d’un marc normatiu, d’acord la declaració d’emer-
gència climàtica.

Quan vullga, senyoria .
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La senyora Gascó Verdier:

Bon dia .

Gràcies, presidenta .

Bon dia, senyories .

Bon dia, conseller .

Hui és el Dia Internacional de la Mare Terra, com bé ha 
recordat la meua companya Pilar Lima, o Pachamama, com 
l’anomenen les nostres germanes llatinoamericanes. I preci-
sament hui venim a preguntar-li, a recordar més bé la decla-
ració d’emergència climàtica que la Generalitat valenciana 
va presentar el 6 de setembre de 2019 . En eixa declaració el 
Consell es va comprometre a, entre d’altres, assegurar que 
la declaració d’emergència climàtica és tinguda en compte 
en el disseny, desenvolupament i aplicació de les diferents 
polítiques públiques sectorials; garantir un model de mobi-
litat urbà i interurbà sostenible; revisar la legislació vigent 
amb la finalitat d’identificar aquelles normes que afavoris-
quen l’emissió de gasos amb efecte d’hivernacle o dificulten 
combatre el canvi climàtic.

Recorde eixa declaració perquè per a mi representa el prin-
cipal mandat al que hem de fer front la classe política. I volia 
preguntar-li al respecte, senyor conseller, de quina manera 
s’està seguint eixe mandat des de la conselleria que vosté 
dirigix. Li ho pregunte perquè tenim la sensació que última-
ment la quantitat d’amenaces mediambientals als qual estan 
sotmetent el nostre territori està augmentant en lloc de 
disminuir. Em referisc a projectes com els de les macroplan-
tes fotovoltaiques que veiem aparèixer de llarg a llarg del 
nostre territori, com les de Torremendo o Xiva, que suposen 
una taca als nostres espais protegits, incomplixen normati-
ves, com el Patfor, o fins i tot el propi decret llei de mesures 
per accelerar la implantació d’instal·lacions fotovoltaiques 
quan als criteris territorials i paisatgístics específics per a la 
implantació de centrals fotovoltaiques.

També parlem de la xarxa de molta alta tensió, la MAT, que 
pretén travessar tota la província de Castelló i que com a 
mínim incompliria, si estigueren aprovats, els objectius de 
qualitat dels paisatges de rellevància regional.

O parlem dels plans generals estructurals municipals, 
com els d’Alboraia o Almoradí, que amenacen les nostres 
hortes, corresponen a temps passats i que contenen 
previsions poblacionals irreals i insostenibles . En el cas 
d’Alboraia parlem de 264.000 metres quadrats a urbanit-
zar, que contradiuen normes com l’Estratègia territorial de 
la Comunitat Valenciana, segons la qual sols amb el PAI de 
les bodegues Vinival ja s’arribaria al 90 % de les vivendes 
permeses, a més de la massificació del litoral.

En el cas d’Almoradí parlem de vora 300 hectàrees d’horta 
tradicional amenaçada, un pla en què el seu partit va votar 
en contra en el ple municipal .

La creació del port de València, una obra pública en què la 
seua conselleria té molt a dir respecte a les infraestructu-
res necessàries per a dur-la a terme, com són l’ampliació de 
la V-21, la V-30 o la V-31 i el desenvolupament de les zones 
logístiques per als quals Xiva o Requena apareixen com a 

candidates, la qual cosa suposaria un increment dràstic de la 
quantitat de camions que circulen cap a eixes localitats.

El bypass de València que preveu una ampliació de sis a 
dotze carrils en el tram entre la V-32 i la V-35, i que contra-
diu les premisses de mobilitat urbana i interurbana sosteni-
ble a les que ens hem comprés.

Els parcs comercials i d’oci, com els d’Intu, que amena-
cen zones a protegir, com les Moles . Els desenvolupa-
ments urbanístics amb PAI d’altres èpoques, com el bosc de 
Benicàssim, el de la Renegà d’Orpesa, el de Benimaclet o el 
de Sant Gregori, de Borriana, que no trenquen amb models i 
paradigmes obsolets .

En fi, aquestos són només alguns dels molts exemples que 
amenacen la sostenibilitat del nostre territori i la conserva-
ció del nostre patrimoni natural i paisatgístic.

Tots estos projectes per a ser aprovats complicaran les 
respectives normes, però no són capaços d’apostar realment 
per eixos canvis de model i de paradigma tant necessaris . 
Uns projectes que deixarien en lletra morta els compromisos 
adquirits quan els nostres partits van subscriure la declaració 
d’emergència climàtica al setembre de 2019 i que manquen 
d’una visió de conjunt .

Per tot això, li preguntem: quin marc normatiu ja aprovat 
o no necessitem perquè estes actuacions estiguen d’acord 
eixe compromís que tenim, que és un mandat màxim.

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyoria .

Per a donar resposta a la pregunta formulada, té la paraula 
l’honorable conseller de Política Territorial, Obres Públiques 
i Mobilitat .

Quan vullga .

El senyor conseller de Política Territorial, Obres Públiques i 
Mobilitat:

Moltes gràcies .

La senyora vicepresidenta primera:

Quan vullga, senyoria .

El senyor conseller de Política Territorial, Obres Públiques i 
Mobilitat:

Gràcies, presidenta .
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Gràcies, diputada per la pregunta i per fer-la en un dia tal 
com hui. Compartim les preocupacions. Sabem que el canvi 
climàtic és una emergència que no sols afecta la Comunitat 
Valenciana, sinó que afecta globalment tot el planeta.

És deveres que ací tenim, si me permet, dos característiques 
peculiars, no? La primera és la nostra posició geogràfica, que 
ens fica en molt vulnerables a qualsevol alteració del nostre 
medi ambient, com hem vist en la DANA, Gloria, som, com 
s’ha dit alguna volta, la zona zero del canvi climàtic, segu-
rament és el Mediterrani. I un altre efecte local, que també 
feia vosté referència, no?, que portem, duguérem molts anys 
en un model urbanístic i de creixement en què tot valia, que 
l’única premissa era créixer a qualsevol preu, no? I són dos 
hàndicaps que tenim: el geogràfic i el també històric al llarg 
de vint anys. I és deveres que este Consell des de 2015, 
el Consell del Botànic, en el suport dels tres grups parla-
mentaris que el suporten, ha anat treballant des del primer 
moment en eixa lluita, en dos premisses en la Conselleria de 
Política Territorial, que ha fet vosté també referència, una 
és la descarbonització del sector del transport, que són els 
majors aportadors de CO2 a l’atmosfera i també responsa-
ble d’eixe canvi climàtic, i l’altra és de la part d’ordenació i 
protecció del territori .

Quant a l’ordenació del territori, és evident que hi havia, 
en 2015 es va començar una tasca molt ambiciosa per part 
de l’anterior conselleria, l’anterior Consell, per a revertir 
eixe model, per a ficar unes normes que protegiren i que no 
afavoriren el creixement il·limitat, que al final és una para-
doxa perquè il·limitades hi ha poquetes en la vida, i desde 
luego el territori no ho és . Tenim el Patricova, la llei o el PAT 
de l’Horta, que també ha fet referència vosté, o el Pativel. 
Instruments fonamentals de protecció i ordenació del terri-
tori. El Patricova, que ha sigut ara demostrada la seua utili-
tat, en tots els episodis que tenim de pluges, més de tres 
mil cinc-centes hectàrees de sòl inundable protegides, la 
qual cosa garantix també la seguretat de totes els veïns i les 
veïnes, el PAT de l’Horta, sòl d’elevada productivitat econò-
mica i, com s’ha dit també ací, un valor paisatgístic fonamen-
tal i únic en Europa, que no sols està per a protegir-lo, sinó 
també per a dinamitzar, dinamitzar tota la tasca agrícola al 
voltant de l’àrea metropolitana de València en 10 .000 hectà-
rees protegides. I Pativel que, si me permet, faré una refe-
rència un poc més llarga, d’ordenació i protecció, ordenació 
perquè no significa que se prohibisca tot, sinó que s’ordena 
el que es pot fer, i protecció per garantir eixa protecció del 
litoral, que és fonamental per a tots. I sabem que el Pativel 
ha sigut, és i serà un instrumental fonamental de protec-
ció del nostre litoral, que és un patrimoni social, econòmic i 
cultural. Està en vigor, el Pativel està en vigor fins que no se 
pronuncie el tribunal sobre el recurs que hem interposat. Per 
tant, un missatge de tranquil·litat a tots els milions de valen-
cians que volen que el seu territori, precisament el seu lito-
ral, estiga protegit. La Generalitat sempre estarà al costat de 
la protecció del territori .

I també hi ha altres elements d’esta legislatura, com són el 
PAT de Castelló, el de la Vega Baixa i altres que estem impul-
sant des de part de la conselleria. I el que feia també vosté 
referència a les renovables. És deveres que hem ser cons-
cients que eixa transició a un model més sostenible ha de 
fer-se en molta cura. Ahí tenim diverses conselleries que 
estem implicades, és deveres que tot eixe procés de trans-
ició cap a la instal·lació de renovables té sempre al principi 

unes dificultats, el que hem és d’agilitar que és el que hem 
fet, i també protegir. És compatible fer les dos coses a l’hora. 
Des de la conselleria estem treballant en tots els ajunta-
ments, hem mantingut reunions en ells, en les que mostren 
la seua preocupació per a voltes eixe excés de demanda, 
no hi ha barra lliure en eixe sentit. I també un acord que 
s’ha arribat en el Ministeri de Transició Ecològica i totes les 
comunitats autònomes per a valorar i fer en cura de totes 
instal·lacions de més de 50 megavats, que ja sap que li 
corresponen al ministeri al Govern d’Espanya .

També tenim la Llei de canvi climàtic que està ara trami-
tant-se per part de la conselleria de Mireia Mollà, i també 
la Llei de canvi climàtic i transició ecològica del Govern 
d’Espanya .

I per anar acabant ja, com deia, la part de mobilitat soste-
nible és fonamental, eixa part de mobilitat sosteni-
ble, estem fent un impuls molt gran per exemple en 
l’Àrea Metropolitana de València, que ha aconseguit sols 
Ferrocarrils de 2019 a 2020 ha permés estalviar a la natura 
157.000 tones de CO2 . I estem ampliant eixa xarxa, estem 
ampliant la xarxa amb la L10, la L9, la L11 i altres ampliaci-
ons en el conjunt de la Comunitat Valenciana .

En fi, vaig acabant ja. Fent referència a totes les actuaci-
ons que vosté ha dit, puntuals, sí que li puc garantir que la 
Generalitat vetlarà pel compliment de tota la normativa que 
tenim i per protegir el territori, combinant dos elements 
que sempre són difícils en un procés de transició ecològica 
com el que tenim. El primer, és la complexitat d’eixa trans-
ició ecològica que sempre té guanyadors i perdedors i hem 
de compensar i evitar eixos problemes; la seguretat jurídica, 
que resulta fonamental per a no haver de pagar elevadíssi-
mes indemnitzacions. I, per últim també, el que feia referèn-
cia vosté, hi ha amenaces, hi ha amenaces de molta gent, 
d’alguns partits polítics que volen tornar a un passat que 
els valencians i valencianes ja deixaren arrere i no hi volen 
tornar .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyoria .

Continuem amb la sessió de control. Pregunta número 
705, formulada per la diputada Trini Castelló, del Grup 
Parlamentari Socialista, al conseller d’Educació, Cultura i 
Esport, sobre la Formació Professional adreçada a la indús-
tria cultural .

Quan vullga, senyoria .

La senyora Castelló Cervera:

Moltes gràcies, presidenta .

Conseller, gràcies per estar ací . Conseller d’Educació, 
Cultura i Esport i vull subratllar això de «cultura» perquè 
vosté compareix molt a sovint a estes Corts, és interpel·lat i 


